
رئیس مرکز اسناد انقلاب اسلامی: 
باید از نگاه های بسته فاصله بگیریم

  سانسور و توقیف حتما به ضرر خودش 
تبدیل می شود

 رئیس مرکز اسناد انقلاب اسلامی گفت: باید گفت وگو 
را در جامعه ترویج کنیم چراکه محدود کردن، اجازه 
ندادن، سانسور و توقیف حتما به ضرر خودش تبدیل 
می شود و اکنون هم آثارش را در جامعه می بینیم. مصطفی 
پورمحمدی گفت: باید گفت وگو را در جامعه ترویج کنیم. 
حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی در نشست نمایش 
فیلم »مصلحت« در سازمان سینمایی اوج با انتقاد از بروز 
نگاه های بسته در مسیر قانونی دریافت مجوز، پروانه ساخت 
و نمایش فیلم ها، گفت: باید از نگاه های بسته فاصله بگیریم. 
البته باید جلوی آنچه مخالف تفکر صحیح توحیدی و الهی، 
یا مخالف ارزش های والای اسلامی و اخلاقی، یا مثلا به 
مقابله صریح با نظام پرداخته، مخالف امنیت، نظم، اسلام و 
اخلاق است؛ گرفته شود. وی افزود: اگر فیلمی ضداخلاق، 
ضدمواضع صحیح الهی و واقعی جامعه، مخرب اذهان 
عمومی و شامل آموزه های انحرافی ضداخلاقی باشد ما 
هم مخالف آن هستیم. اما اگر یک فیلم با تحلیل و دیدگاه 
ما مخالف باشد یا کارگردان بخواهد یک زاویه خاصی را 
برجسته کند اشکالی ندارد و واقعیت های هنر این اقتضا 
را دارد. پورمحمدی افزود: یک فیلم که دستگاه قضائی، 
اجرایی، سیاسی یا مدیریت کشور را نقد می کند یا حتی 
اشکال می گیرد، ممکن است نادرست هم بگوید که ما 
هم نقدش می کنیم و می گوییم اشتباه کردی، ولی توقیف 
چندان منطق ندارد. رویکرد توقیف هیچ کمکی به رشد 
و تعالی و روشن شدن افکار نمی کند. رئیس مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی گفت: یک کار غلط و اشتباه ارزش هایی 
برای خودش دارد. یک ارزش هنری و یک خلاقیتی دارد. 
نقدش می کنیم و می گوییم این گزارش نادرست است. این 
روایت یا برداشت و تحلیل شما صحیح نیست؛ اما نمی توانیم 
بگوییم کسی حرف نزند، کسی فیلم نسازد، کسی برداشتی 
خلاف برداشت ما نداشته باشد؛ این  رویکردها غلط است و 
معمولا هم به ضد خودش تبدیل می شود. وی تاکید کرد: 
با یک دیالوگ یا یک پاراگراف همه چیز در انقلاب و کشور 
و نظام هستی جابه جا می شود؟ ما انقلاب و نظام و جامعه 
را اینقدر کوچک و دربسته و تحت تاثیر یک فیلم و دو جلد 

کتاب می دانیم؟
    به هر حال کتاب دو نقطه اشتباه دارد

پورمحمدی تصریح کرد: به هر حال کتاب دو نقطه 
اشتباه دارد. ما نباید آن را سانسور کنیم، چرا که آن 
هم برای خود طرفدار دارد. اجازه بدهیم بیاید و چاپ 
بشود، ما هم نقد می کنیم و جوابش را می دهیم. اگر 
کتاب ضاله است و اعتقادات را به هم می زند یا به عنوان 
گزارش های تاریخی دروغ های آشکار و خلاف می گوید 
و تحریف های شدید انجام می  دهد، باید جلوی آن را 
بگیریم. اما فیلم یک داستان است، یک صحنه پردازی 
است. الزاما واقعیت را بیان نمی کند. یک برداشت، یک 
تحلیل، یک رویکرد و یک داستان را روایت می کند. وی 
ادامه داد: ما با یک جامعه بزرگ، فرهیخته و آگاه سر و 
کار داریم؛ جامعه ای که با دنیا ارتباط دارد و در حال رشد 
و تعالی است. باید با مقتضیات این جامعه تدبیر و مدیریت 
کنیم. باید در جامعه مفاهیمی مانند تحلیل، گفت وگو 
و مباحثه را ترویج کنیم. محدودکردن، اجازه ندادن، 
سانسور و توقیف حتما به ضرر خودش تبدیل می شود و 
الان هم آثار آن را در جامعه می بینیم. رئیس مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی با تاکید بر پرهیز از دوگانه سخت گیری و 
ساده انگاری اظهار کرد: بخشی از وقایع امروز بازخوردی 
است از سخت گیری بی دلیلی که اعمال کردیم. ما بر اساس 
تحلیل خودمان می گوییم اگر این متن یا این کتاب و 
فیلم یا این داستان رمان و یا این برنامه 
ارائه شود، شکست می خوریم و 
نظام ضربه می بیند. نظام که با این 
حرف ها و به این راحتی جابه جا 
نمی شود. پورمحمدی تصریح کرد: 
ساده انگاری و مسامحه را 
قبول ندارم. فکر نکنید این 
حرف هایی که می زنم 
ساده انگاری،  نشانه 
و  سطــحی نگــری 
مسامحه کاری است. 
گذشته، مسئولیت ها 
و اقداماتم گواه است که 
ساده نگر، سطحی نگر 
و مسامحه کار نبوده ام و 
نیستم. اما معنی حرف این 
نیست که انسان در تدابیر 
خود منطقی و عاقلانه عمل 
نکند و مقتضیات زندگی و 

زمانه خود را در نظر نگیرد.

توبه برخی تسخیرکنندگان سفارت 
تسخیر سفارت آمریکا در اوایل انقلاب حواشی زیادی 
داشت که هنوز هم ادامه دارد. چهره های شاخص این 
جریان دیدگاه های متفاوتی از آن اقدام ارائه می دهند و 
برخی مدعی پشیمانی آنها هستند. فرزند آیت ا... مصباح 
یزدی )ره( در آیین افتتاحیه بیست و هشتمین دوره 
طرح ولایت گفت: در جریان انقلاب دانشجویانی داشتیم 
که انقلابی بودند و بسیار پرشور ظاهر شدند و از دیوار 
سفارتخانه آمریکا بالا رفته و این مرکز جاسوسی را با 
قاطعیت تسخیر کردند، ولی چند سالی نگذشت که از کار 
خود توبه کردند و با همان آمریکا دست سازش و دوستی 
دادند. مجتبی مصباح یزدی افزود: در مقابل ریزش خواص، 
کسانی را داشتیم که به ظاهر مقابل این انقلاب بودند، ولی 
با اندکی بصیرت و آگاهی از اهداف انقلاب توبه کرده و به 
دامان ملت بازگشتند؛ این انقلاب رویش های بسیاری نیز 

داشته است.

آرمان ملی - مطهره شفیعی:  لاریجانی کجاست؟ از 
چندروز پیش شایعه ای درباره رئیس سابق مجلس منتشر شد 
که بر مبنای آن علی لاریجانی تصمیم به اقامت در اسکاتلند 
دارد. برخی سایت ها مدعی شدند: »علی لاریجانی سه روز 
پیش، به بهانه سفر تفریحی به اسکاتلند رفته اما در واقع قصد 
مهاجرت دائمی داشته و تصمیمی برای بازگشت به ایران 
ندارد. حتی گفته شده که لاریجانی از طریق سفارت بریتانیا 
در این کشور، ویزای انگلیسی هم دریافت کرده و تابعیت این 
کشور را پذیرفته است. برخی نیز گفته اند که او به صورت 
غیرمستقیم به ایرلند رفته است.« برای برخی این سوال مطرح 
شد که چرا این شایعه مطرح شد و آیا نسبتی میان لاریجانی و 

زندگی در اسکاتلند وجود دارد یا خیر!

    ارتباط لاریجانی با اسکاتلند
شاید استدلال شایعه سازان به دفاعیات مطهری از لاریجانی 
پس از ردصلاحیتش بازگردد. لاریجانی که داماد خانواده 
مطهری است و طبیعی بود که علی مطهری به تشریح وضعیت 
خانوادگی دامادشان بپردازد. مطهری گفته بود: »یکی از 
فرزندان ایشان دکترای مکانیک از دانشگاه صنعتی شریف 
دارد و در دنیای علم است. پسر دیگر ایشان مهندس عمران از 
صنعتی شریف است و بعد طلبه شده است. دختر ایشان هم 
به تبع همسرش که می خواسته برای ادامه تحصیل به اسکاتلند 
و شهر گلاسگو برود با ایشان به این کشور رفته است.« بنابراین 
مشخص است که داماد و دختر لاریجانی در اسکاتلند حضور 

داشته اند نه خودش.

    اسکاتلند نیست، تهران است 
برخلاف این شایعات شواهد نشانگر حضور علی لاریجانی 
در تهران است. به گزارش »آرمان ملی« علی لاریجانی در 
23 تیرماه در مراسم ختم مادر احمدمسجد جامعی، وزیر 
سابق ارشاد هم حضور داشت و تصویر احوالپرسی او با محمد 
عطریانفر، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در این مراسم 
در برخی سایت ها منتشر شد. روزگذشته هم عزت ا... یوسفیان 
ملا، چهره نزدیک به لاریجانی، در واکنش به برخی ادعاها 
مبنی بر خروج علی لاریجانی از کشور گفت: خبر مربوط به 
سفر لاریجانی به اسکاتلند و اقامت او در این کشور دروغ است 
و تکذیب می شود. او با اشاره به آخرین ملاقات خود با لاریجانی 

افزود: دیروز و روز چهارشنبه آقای حیدرپور، نماینده سابق 
شهرضا که پزشک هستند و در بیمارستان خاتم الانبیاء 
مشغول به کار هستند با لاریجانی جلسه داشت. در حال 
حاضر اگر با دفتر لاریجانی هم تماس بگیرید پاسخگو هستند. 
یوسفیان ملا در واکنش به اینکه آیا لاریجانی به اسکاتلند 
رفت وآمد دارد یا خیر، تصریح کرد: خیر اصلا لاریجانی به 
اسکاتلند نرفته است، در حقیقت آخرین باری که او به خارج 
از کشور رفت مربوط به مراسم اربعین سال گذشته است که 
به کربلا رفت و امسال هم قصد دارد در مراسم اربعین شرکت 
کند. واقعیت امر این است که لاریجانی قصد سفر به اروپا، 
حتی کشورهای خلیج فارس و هیچ کشور همسایه را نداشته 
و ندارد. این چهره نزدیک به لاریجانی ضمن تأکید بر حضور 
لاریجانی در ایران خاطرنشان کرد: »لاریجانی امروز در بیت 

رهبری در دفتر کار خود بود.«

   برنامه لاریجانی چیست؟
اما علی لاریجانی چه برنامه ای برای آینده دارد؟ برخی این 
گمانه را مطرح می کنند که او در انتخابات مجلس نقش آفرینی 
خواهد کرد، شاید کاندیدا نشود، اما لیستی از حامیانش ارائه 
شود. لاریجانی پس از ردصلاحیتش جایگاه ویژه ای پیدا کرد 

به نحوی که این توان را دارد که برای تایید 
صلاحیت همفکرانش به رایزنی بپردازد و 
در نهایت لیست مورد تاییدی ارائه شود. 
شاید هم او بخواهد در قامت کاندیدای 
مستقل وارد عرصه رقابت شود و بار دیگر 
بر کرسی ریاست تکیه بزند چرا که او 
بر خلاف دوره های قبل تنها حائز آرای 

بخشی از اصولگرایان نخواهد 
بود و طیف هایی از 

اصلاح طلبان هم نام او را بر برگه رای خود خواهند نوشت. 
»عصر اقتصاد« در این باره نوشت: »درواقع با توجه به اینکه 
او احتمال می دهد در انتخابات این دوره از مجلس مردم 
مشارکت  بالایی نداشته باشند، ریسک حضور در کارزار 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس را به جان می خرد و وارد 
مجلس می شود. او البته در این رهگذر رقیب سرسختی 
همچون محمدباقر قالیباف دارد که یا باید با او به رقابت 
بپردازد یا پروژه ائتلاف با او را پیاده کند. در این راستا 
 مهمانی افطار فروردین ماه سالجاری با حضور روسای مجلس 
پیشین کشور و با میزبانی محمدباقر قالیباف شاید بتواند 
پیش زمینه ای برای این ائتلاف باشد. توئیت اخیر لاریجانی در 
مورد پروژه خالص سازی و هشدارش در این خصوص و از سوی 
دیگر هشدارهای پی درپی قالیباف درمورد سوپرانقلابی ها 
نشان می دهد هر دوی آنها یک نگرانی مشترک دارند که 
می تواند پایه گذار ائتلاف آنها با یکدیگر باشد.«  از سوی 
دیگر به نظر می رسد علی لاریجانی بتواند درصدی از قشر 
خاکستری را برای حضور در پای صندوق های رای قانع 
کند.  گمانه نهایی می تواند استعفای نانوشته علی لاریجانی 
از انتخابات و سیاست ورزی در این حوزه باشد بدین صورت 
که مسیر ناطق نوری و هاشمی را پیش بگیرد و در پشت 
صحنه به ایفای نقش بپردازد. او می تواند با توجه به تجاربش 
در حل اختلافات میان قوا هم موثر باشد چرا که به 
اذعان برخی، مورد وثوق رهبری هم هست که این 
موضوع پس از ردصلاحیت لاریجانی در انتخابات 
ریاست جمهوری 1400 مشخص شد. شاید هم او 
تا انتخابات ریاست جمهوری بعدی صبر کند و حتی 
اگراحتمال داد رئیسی کاندیدای مجدد انتخابات 
1404 می شود ، خود را برای انتخابات 1408 آماده 

کند. 
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»آرمان ملی« شایعه حضور لاریجانی در اسکاتلند  و احتمال حضور او در انتخابات را بررسی می کند؛

ائتلاف، رقابت یا ریاست جمهوری 1408

آرمان ملی- حمید شجاعی: پس 
از تحولات پاییز سال گذشته و صحبت ها 
پیرامون نوع برخوردها با بی حجابی و 
مساله  این  علاج  بسیاری  بدپوششی 
برخوردهای  و  دانسته  فرهنگسازی  را 
سلبی را کم ثاثیر و ناموفق دانستند. در 
همین خصوص نیز بسیاری از برنامه های 
گفت و گومحور تلویزیون همچون شیوه 
یا... و همچنین نشست ها و سمینارهایی 
نیز برگزار شد. صحبت این بود که پروژه ای 
به نام گشت ارشاد و مواجهه آن با مردم 
کارایی لازم را در جهت حل مشکل ندارد. در 
همین راستا نیز در همان زمان مطرح شد 
که پروژه گشت ارشاد متوقف و کنار گذاشته 
شده است و پس از آن نیز دیگر شاهد 
حضور ماموران پلیس در قالب نیروهای 
گشت ارشاد نبودیم. در همین راستا حتی 
کل  دادستان  منتظری،  حجت الاسلام 
کشور در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه 
چرا گشت ارشاد تعطیل شد، ابراز داشت: 
»گشت ارشاد ربطی به قوه قضائیه ندارد 
و از همان جایی که در گذشته تأسیس 
شد از همانجا نیز تعطیل شد.« با این حال 
مساله حجاب و وضع قانونی برای این 
مساله مهم نیز مشمول مرور زمان شد و به 
جهت نبودن قانونی جامع و مانع طی شش 
ماه گذشته شاهد بعضا بد حجابی ها، بد 
پوشیی ها و ناهنجاری هایی در جامعه بودیم 
که باعث اعتراض بخشی از جامعه شد که در 
همین راستا خواستار رسیدگی و برخورد 
دستگاه های مسئول با اینگونه مسائل شدند. 
از همین رو نیز قوه قضائیه طرحی را در قالب 
عفاف و حجاب به مجلس ارائه داد که در آن 
ضوابط، مقررات و مجازات هایی برای این 
مساله در نظر گرفته شده بود. طرحی که به 
مجلس رفت، اما نمایندگان درصدد اصلاح 
آن برآمدند. هر چند که خانه ملت به رغم 
تلاش های فراوان هنوز هم نتوانسته در 
خصوص عفاف و حجاب قانونی را به تصویب 
برساند و این مساله هنوز در دست کار است. 

    بازگشت به روش ناموفق 
شاید کمتر کسی فکرش را می کرد که 
پس از اتفاقات سال گذشته پس از چند ماه 

در سال بعد بازهم شاهد استقرار نیروهای 
گشت ارشاد در خیایان ها و میادین شهر 
باشیم. چه اینکه سعید منتظرالمهدی، 
اعلام  با  یکشنبه  روز  فراجا  سخنگوی 
با  گفت:  این گشت ها  بازگشت  رسمی 
استقرار گشت های خودرویی و پیاده در 
سراسر کشور ضمن انجام ماموریت های 
از  دسته  آن  با  ناگزیر  پلیسی  متعدد 
کسانی که متأسفانه بدون توجه به تبعات 
و عواقب پوشش خارج از عرف همچنان بر 
هنجارشکنی خود اصرار دارند، ضمن انذار 
و تذکر در صورت عدم تمکین از دستورات 
پلیس برخورد قانونی و آنان را به دستگاه 
قضائی معرفی خواهد کرد. هر چند که این 
گشت ها دیگر نام رسمی »گشت ارشاد« 
را یدک نمی کشد. با این حال پرسش 
اینجاست که چگونه از زمان اعلام پایان 
کار گشت ارشاد در  سه ماه پایانی سال 
گذشته تا چند روز قبل که مجددا این پروژه 
در قالب دیگری کلید خورده مسئولان امر 
نتوانستند چاره اندیشی دیگری برای مساله 
حجاب و مواجهه با بد پوششی داشته باشند 
و به ناچار از بیش از 32 نهاد مسئول در امر 
عفاف و حجاب باز هم به سمت آخرین نهاد 
یعنی فراجا رفته اند؟ در حالی که به نظر 
می رسد رویکرد اقناعی بیشتر و بهتر نسبت 
به رویکرد قهری پاسخ می داد. هر چند که 
برخی معتقدند اتخاذ چنین تصمیمی در 
جهت راه اندازی مجدد گشت های خیابانی 
در قالب گشت ارشاد یا هر نام دیگری شاید 

موجبات نارضایتی را در جامعه فراهم کند. 
حال باید دید که قانون عفاف و حجاب چه 
زمانی ابلاغ و اجرا خواهد شد تا از تبعات 
احتمالی این نوع رویکردها جلوگیری شود.

 
تصویب  ناقص  قانون  ما  قطعا   

نخواهیم کرد
روز گذشته نماینده مردم همدان در 
نشست علنی مجلس در تذکری مطرح 
کرد: آنچه امروز مطالبه مردم است، بحث 
لایحه عفاف و حجاب است، مردم مطالبه 
دارند که این لایحه گرفتار سرنوشت قانون 
فضای مجازی نشود. احمدحسین فلاحی 
گفت: قانون فضای مجازی با وجود اینکه 
مطالبه رهبری بود، معطل ماند. سال آخر 
مجلس باید در این زمینه رأی گیری کند 
و این موضوع زمان زیادی نمی برد. نگرانیم 
لایحه عفاف و حجاب به سرنوشت قانون 
فضای مجازی گرفتار شود. موادی که به این 
لایحه افزوده شد، لایحه را قطور کرده و زمان 
بررسی آن را طولانی می کند. وی افزود: 
می توانستیم خیلی کوتاه تر لایحه عفاف و 
حجاب را تدوین کنیم، شما تجربه تقویت 
نیروی انتظامی را دارید، این موضوع یکی از 
موفقیت های شما در حوزه مدیریتی است. 
به نیروی انتظامی قدرت دهیم و دستگاه 
قضا پای کار بیاید، می توانیم با مختصرترین 
قوانین، جامعه را کنترل کنیم. انتظار می رود 
این امر مورد اهتمام جدی قرار گیرد. در 
ادامه رئیس مجلس در پاسخ به تذکر فلاحی 

نماینده همدان درباره لزوم تعیین تکلیف 
لایحه عفاف و حجاب اظهار کرد: شکی 
نیست که لایحه قضائی ارسال شده موضوع 
مهمی است و به دلیل همین اهمیت با قید 
دوفوریت به مجلس تقدیم شد. ما در مجلس 
بحث کردیم که باید همه ابعاد فرهنگی، 
اجتماعی، قضائی و آموزشی این لایحه مورد 
توجه قرار گرفته و دستگاه های مختلف 
هم وظایف خود را انجام دهند. محمدباقر 
با اشاره به گزارش کمیسیون  قالیباف 
فرهنگی درباره وظایف دستگاه ها در اجرای 
قوانین مربوط به حجاب گفت: طبق گزارش 
کمیسیون فرهنگی 31 دستگاه به وظایف 
قانونی خود عمل نکرده که یک بخشی از آن 
به این موضوع بر می گشت که صراحتی در 
قانون نبود. نمونه این است که مصوبه شورای 
انقلاب فرهنگی از لحاظ قانونی الزام آور 
نبود. حال سوال این است که آیا نباید این 
موارد در لایحه عفاف و حجاب شفاف شود؛ 
برهمین اساس مجلس تصمیم گرفت که 
لایحه عفاف و حجاب به صورت یک فوریتی 
بررسی شود. رئیس قوه مقننه عنوان کرد: 
قطعا ما قانون ناقص تصویب نخواهیم کرد 
ولی لایحه را خارج از نوبت رسیدگی خواهیم 
کرد. قالیباف با بیان این که نباید موضوعات 
فرهنگی مربوط به لایحه حجاب و عفاف 
در کمیسیون فرهنگی حذف شود، گفت: 
بحث فرهنگی و وظایف دستگاه ها مهم 
است؛ درباره این که گفته می شود اختیار 
به نیروی انتظامی داده شود این توضیح 
لازم است که بگویم نیروی انتظامی ضابط 
است و نمی تواند حکم صادر کرده و یا جایی 
را پلمب کند چون خلاف قانون است و قاضی 
باید تصمیم گیری کند ما نمی توانیم خلاف 
قانون عمل کنیم. البته دیروز فضای مجلس 
به جهت قانون انتخابات نیز تا حدی ملتهب 
نتخابات  بود چنانکه پس از اعاده بحث ا
تناسبی از شورای نگهبان به مجلس الیاس 
نادران نماینده مردم تهران نیز در تذکر آیین 
نامه ای خطاب به رئیس مجلس بیان داشت: 
من نسبت به اداره مجلس تذکر دارم این 
چه وضع اداره مجلس است؟ قالیباف نیز در 
پاسخ بیان کرد: آیین نامه را رعایت کردیم، 
تشخیص این موضوع با رئیس جلسه است. 

»آرمان ملی« مسائل پیرامون عفاف و حجاب در جامعه را بررسی می کند

از  نبود قانون تا بازگشت »گشت ارشاد«
      محمدباقر قالیباف: اینکه می گویند به نیروی انتظامی اختیار دهیم، خلاف قانون اساسی است

سند 2030 یک دفعه خوب شد!
رویکرد دولت به سند 2030 چیست؟ 
معاون  بتکار،  ا معصومه  پیش  چندی 
رئیس جمهور در امور زنان و خانواده دولت 
دوازدهم خطاب به خزعلی معاون زنان 
دولت سیزدهم گفته بود: »شما که با سند 
2030 مخالف بودید بخش آموزش را در 
چارچوب این سند قبول دارید و می خواهید 
اجرا کنید. سامانه رصد و پایش و گزارش دهی 
هم در دوران ما فعال شد تا بررسی کنیم که 
چه میزان شاخص ها فعال هستند و چه 
پیشرفتی در حوزه عدالت جنستی ایجاد 
شده است اما همواره با اتهاماتی مانند اجرای 
سند 2030 یا اجرای برنامه بیگانگان مواجه 
بودیم در حالیکه همه منویات دین مبین 
اسلام در آنها دیده شده بود و حتی در قانون 

اساسی هم وجود داشت.«
   ایران رئیس هم شد!

در آخرین گزارشی که از نهاد حمایتی 
سند 2030 منتشر شده نوشته شده است: 
گروه کاری توانمندسازی اقتصادی زنان 
)WGWEE( توسط جمهوری اسلامی ایران 
ریاست می شود. دولت  در حال اجرای سند 
2030 است در حالی که پیش تر  برخی 2030 
را سند خود فروختگی می دانستند. به عنوان 
مثال معاونت زنان نهاد ریاست جمهوری 
جلسه ایورا را برگزار کرد. ایورا نهاد حمایتی 
سند 2030 است. در آخرین سند منتشر شده 
در سایت ایورا نوشته شده است: ایورا متعهد 
به برابری جنسیتی و توانمندسازی اقتصادی 
زنان است. ایورا در نوامبر 2013 در جلسه 
13مین شورای وزیران در پرث، استرالیا، 
توانمندسازی اقتصادی زنان را به عنوان یک 
حوزه ویژه تمرکز تأسیس کرد. در روز جهانی 
زن 2022، ایورا اعلامیه تعهد جنسیتی 
ایورا را منتشر کرد. بخش های کلیدی آن 
شامل موارد زیر هستند: 23 کشور عضو ایورا 
بهترین تلاش خود را برای رسیدن به نسبت 
حضور زنان به مردان 40:40:20 در تمامی 
جلسات، فعالیت ها و رویدادهای ایورا تا سال 
2030 اعلام کرده اند. تلاش برای رسیدن به 
نسبت سخنرانان یا رؤسای هیأت های وفد 
زن به مرد 40:40:20 در جلسات، فعالیت ها 
و رویدادهای ایورا تا سال 2030. تلاش برای 
رسیدن به نسبت زنان به مردان 40:40:20 
در جایگاه های مدیریتی در دبیرخانه ایورا 
تا سال 2030. بیان دوباره تعهد مشترک 
ایورا به هدف ۵ برنامه توسعه پایدار 2030 
رسیدن به برابری جنسیتی و توانمندسازی 
کلیه زنان و دختران. تشخیص ایورا از این 
موضوع که مشارکت کامل، برابر و معنادار 
زنان در تصمیم گیری برای دستیابی به هدف 
اول منشور ایورا، یعنی ترویج رشد پایدار و 
توسعه متوازن منطقه و کشورهای عضو و 
ایجاد زمینه  مشترک برای همکاری های 
اقتصادی منطقه، ضروری است. همکاری 
با سازمان زنان سازمان ملل متحد: سازمان 
زنان سازمان ملل متحد در حال حاضر پروژه 
توانمندسازی اقتصادی زنان در دور اقیانوس 
هند را با حمایت استرالیا اجرا می کند. این 
پروژه سه ساله )2018-2021( با عرضه 
گزارش های تحقیقاتی و برگزاری سری 
وبینارها و کارگاه ها برای توانمندسازی 
کشورهای عضو ایورا و ترویج و کمک به 
  )WEPs( اجرای اصول توانمندسازی زنان
ارائه می شود. در ماه اوت 2018، وزرای ایورا و 
رؤسای هیات های وفد مسئول توانمندسازی 
زنان، »اعلامیه بالاکلاوا درباره توانمندسازی 
اقتصادی زنان و برابری جنسیتی به عنوان 
پیش نیاز برای توسعه پایدار« را به تصویب 
رساندند که تأکید کرد که شامل برداشت 
جنسیتی، برابری جنسیتی و حقوق زنان 
و دختران برای رشد پایدار و متوازن قوی 
ضروری هستند. پروژه »زنان کسب وکار« که 
منابع آن به اتاق بازرگانی در سراسر منطقه 
دور اقیانوس هند درباره مسائل مربوط به 
توانمندسازی اقتصادی زنان ارائه می شود. 
وزرای امور خارجه ایورا در بالی، اندونزی 
)اکتبر 201۶( اعلامیه ایورا درباره برابری 
جنسیتی و توانمندسازی اقتصادی زنان را 
منتشر کردند. این اعلامیه تعهد کشورهای 
عضو ایورا به توانمندسازی زنان و دختران 
را به عنوان مرکزی برای رسیدن به رشد 
اقتصادی شامل گرد و پایدار تأیید می کند. 
با همکاری در  WGWEE، کشورهای عضو 
ایورا در حال همکاری برای توانمندسازی 
آگاهی  افزایش  جمله  از  هستند،  زنان 
و توانمندسازی. همه  برنامه های صندوق 
ویژه ایورا و دستورالعمل های پروژه حالا در 
برنامه ریزی و اجرا خود حساس به جنسیت 
هستند و باید برای مستقیم شدن مزایای 

زنان ثابت کنند.
   گروه کاری توانمندسازی اقتصادی 

زنان
گروه کاری توانمندسازی اقتصادی زنان 
 )IORA( سازمان اقیانوس هند )WGWEE(
است که مسئولیت بهبود توانمندسازی 
اقتصادی زنان را در این سازمان دارد و در 
ماه اوت سال 2018 تأسیس شد. هدف 
اصلی گروه کاری توانمندسازی اقتصادی 
و  فرصت ها  بررسی   )WGWEE ( زنان 
راهکارهایی برای همکاری کشورهای عضو 
IORA در جهت توانمندسازی اقتصادی 
 WGWEE زنان در منطقه است. تأسیس
یکی از تحویل های کلیدی طرح عملیاتی 

IORA 201۷-2021 است.

  برنامه لاریجانی چیست؟
   داماد مطهری در تهران است؛ شایعه دیگری بسازید


